

## مستخلص الدراسة

عنوان الرسالة : الحكم القضائي السلبي - دراسة تأصيلية تطبيقية في ضوء الفقه والنظام -

إعداد الطالب : عبدالله بن فهد بن محمد الشويبي

إشراف : الدكتور عبدالله بن علي عبدالله بصفر

مشكلة الدراسة : إن العملية القضائية تبدأ بعرض النزاع على القاضي وحجج ودفع الخصم حتى يصل إلى قناعة معينة يحدد من خلالها المحق من المبطل وفق غلبة ظنه حسب ما ترجح لديه , فيصدر قراره الفاصل في الخصومة والمنهي للنزاع بعد استكمال إجراءات التقاضي كلها , وبذلك تنتهي العملية القضائية , وقد تنتهي العملية القضائية قبلها بإجراء من القاضي لأسباب مختلفة , وفي جميع الأحوال فنهاية العملية القضائية وفقاً لما ذكر أعلاه قد تكون سلبية منتجة لآثارها وبناء عليه فإن مشكلة الدراسة تتمثل في التساؤل الرئيس التالي: ماهية الحكم القضائي السلبي وركائزه وأسبابه وصدوره وحججه وآثاره.

### منهج الدراسة:

سلكت في هذه الدراسة جمعاً بين عدة مناهج بحسب ما تقتضيه هذه الدراسة , إذ اقتضت الدراسة سلوك المنهج الوصفي الاستقرائي , كما اقتضت أيضاً سلوك المنهج التأصيلي المقارن تبعاً للدراسة النظرية لهذا البحث , إضافة إلى اقتضاء الدراسة التطبيقية لهذا البحث سلوك منهج تحليل المضمون .

### أهم النتائج :

١- أن الحكم القضائي في الجملة ما هو إلا إجراء من إجراءات الخصومة تم في شكل قانوني معين يحدده قانون المرافعات .

٢- أن فقهاء الشريعة الإسلامية لم يعرفوا الحكم القضائي السلبي بهذا اللفظ , وإن كانوا واقعاً قد استخدموه بمعناه .

٣- أن الحكم القضائي السلبي هو من حيث الأصل نظاماً الحكم الصادر عن الجهة القضائية في الدعوى المنظورة أمامها بصفته ملزماً حاسماً للنزاع أبداً أو ابتداءً .

٤- أن الإطار العام للأثر المبني على الحكم القضائي السلبي هو نفي شيء عن شيء أو المنع من فعل شيء أو تركه .

### أهم التوصيات :

١- التأكيد على إلزامية الحكم القضائي بشكل عام وأنه الفاصل في الخصومة ووجوب تطبيقه .

٢- التأصيل النظامي للملائم للحكم القضائي السلبي وربطه بأحكام الشريعة الإسلامية .

٣- حث الهيئة العامة بالمحكمة العليا في المملكة على الاستفادة مما ورد من مبادئ في القضاء المقارن واعتبارها وفقاً لأحكام الشريعة الإسلامية .

## Abstract

Title: Negative Judgment Decision – an applied fundamental study in the light of jurisprudence and law.

Prepared by: Abdullah Fahad Mohammed Alshewei

Supervisor: Dr. Abdullah Ali Abdullah Basfr

The problem of the study: The judicial process begins with presenting the dispute to the judge, arguments and the defenses of the opponent until the judge convinces, in which the judge determines who is right and who is wrong according to what he likely believes, so the judge passes his final decision to the dispute after completing all judicial proceedings, therefore the judicial process is ended, also the judge may be ended the judicial process before for different reasons, in all cases, the ending of the judicial process pursuant to the above mentioned may be negative, producing its effects, Accordingly the problem of the study presents the following question: what is the negative judgment decision, pillars, causes, issuance, argument and effects of the negative judgment decision.

### Study Approach:

in this study, I pursued several approaches, according to what the study requires, if the study requires pursuing the inductive descriptive approach, also the study requires pursuing the comparative and fundamental approach according to the theoretical study of this research, in addition to the applied study of this research requires pursuing the content approach.

### The most Significant Results:

- 1- The judicial decision is one of the litigation proceedings that formed in a specific legal form that are determined by the law of pleadings.
- 2- Islamic jurists did not recognize the negative judgment decision as such term, but Islamic jurists actually used it as its meaning.
- 3- The negative judgment decision is, as fundamental, the system of the judgment issued by the judicial authority in the lawsuit pending before it as a binding decision of the dispute, never or beginning.
- 4- The general frame of the effect that based on negative judgment decision is excluding something or preventing of doing or leaving something.

### The most Significant Recommendations:

- 1- Generally, confirming to obligate to judicial decision, and the judicial decision is the final in the litigation, and judicial decision must be applied.
- 2- The appropriate fundamental of negative judgment decision and linking it with the provisions of Islamic Sharia.
- 3- Urging the general commission of the Supreme Court in the Kingdom of Saudi Arabia to benefit from the principles of comparative judiciary, that has been mentioned above, and considering it according to the provisions of Islamic Sharia.